



Delegation of Canada  
to the OSCE

Délégation du Canada  
auprès de l'OSCE

**STATEMENT BY AMBASSADOR VÉRONIQUE PEPIN-HALLÉ  
UNDER AGENDA ITEM:**

**The Russian Federation's ongoing aggression against Ukraine**

**1506<sup>th</sup> SPECIAL MEETING OF THE PERMANENT COUNCIL**

**30 January 2025**

Mister Chair,

First, let me thank Finland for keeping Ukraine at the forefront of your Chairpersonship's agenda. By doing so, Finland is making an unequivocal and principled stand for the Helsinki Principles and the Charter of the United Nations.

The Russian Federation's ongoing aggression against Ukraine must remain a standing agenda item for the Permanent Council.

Mister Chair,

Let me quote a few lines:

*"In a split second, Russia wipes out three generations of a Ukrainian family."*

*"Russia launches huge attack on Ukraine's energy infrastructure."*

*"Russia is executing more and more Ukrainian prisoners of war."*

These are just a few of the daily headlines we have seen in the past two months—adding to nearly three years of continued tragedy.

Three years after we collectively warned of the devastating consequences a full-scale invasion would have, we now bear witness to the horrors this war has caused. Canada remains steadfast in its commitment to Ukraine. We will continue providing humanitarian, political, military, and financial assistance to help Ukraine defend itself.

Canada condemns Russia's illegal invasion of Ukraine in the strongest possible terms. We continue to reaffirm our unwavering support for the Ukrainian people in their struggle for a future free from Russian aggression and interference. Ukraine will remain on top of the G7's agenda during Canada's G7 Presidency this year.

Monsieur le président,

La semaine dernière, notre Premier ministre a félicité l'Ukraine à l'occasion de sa Journée de l'unité et a affirmé que le Canada serait toujours là pour ses amis ukrainiens.

Nous restons profondément consternés par le bilan humain de ce conflit, en particulier par les milliers d'enfants ukrainiens qui ont été illégalement déportés et transférés de force.

Le 2 février, dimanche prochain, nous célébrerons le premier anniversaire de la Coalition internationale pour le rapatriement des enfants ukrainiens, qui est une initiative internationale lancée par le Canada et l'Ukraine pour coordonner les efforts mondiaux visant à lutter contre la déportation illégale et le transfert forcé d'enfants ukrainiens par la Russie.

Notre travail est loin d'être terminé. Nous appelons l'OSCE à soutenir nos efforts par des actions concrètes.

Enfin, Monsieur le président,

Les familles de Dmytro Shabanov, Maxim Petrov et Vadym Golda attendent toujours le retour de leurs proches. Ces trois personnes ont servi les 57 États participants de l'OSCE en tant que membres de la mission spéciale d'observation. Leur détention est injuste.

Nous demandons à la Fédération de Russie de les libérer sans condition.

Merci, Monsieur le président.